



INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS  
ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS

[www.aija.org](http://www.aija.org)

## Annual Arbitration Conference “Consent to Arbitration”

Conférence annuelle d'arbitrage  
“Le consentement à l'arbitrage”

11-13 June 2015  
11-13 juin 2015

**Paris**

FRANCE

Delegates registering for the AIJA Mediation Seminar in June and for this AIJA Conference in Paris may register for both events at the lowest AIJA / Non-AIJA rate.

Les participants inscrits au séminaire de l'AIJA sur la médiation en juin ainsi qu'à celui-ci à Paris peuvent bénéficier pour les deux événements du tarif le moins élevé applicable aux membres et non-membres de l'AIJA.

Kindly hosted by / Avec l'aimable soutien de :



With the support of / Avec le soutien de :



DENTONS



nater  
dallafor



Linklaters

LOYENS L LOEFF

walderwyss

WHITE & CASE



AIJA IS THE ONLY GLOBAL ASSOCIATION DEVOTED TO LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL AGED 45 AND UNDER. AIJA, THROUGH A WIDE RANGE OF MEETINGS, SEMINARS, LAW COURSES AND ADVOCACY, PROMOTES PROFESSIONAL COOPERATION AND FRIENDSHIP AMONG YOUNG, CAREER BUILDING LEGAL PROFESSIONALS AROUND THE WORLD.

INTRIGUED BY ISSUES ON THE CUTTING EDGE OF INTERNATIONAL LAW? INTERESTED IN BUILDING AN INTERNATIONAL PRACTICE? EAGER NOT ONLY TO BECOME PART OF A NETWORK OF THOUSANDS OF CAREER BUILDING LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL FROM ALL OVER THE WORLD, BUT ALSO, WITH A LITTLE EFFORT, TO BECOME THEIR FRIENDS? KEEN TO GO TO SEMINARS RUN BY ENTHUSIASTIC PROFESSIONALS WHO WILL SHARE THEIR IDEAS AND INVOLVE YOU IN DISCUSSIONS ON THE LATEST DEVELOPMENTS IN LAW AND BUSINESS? THEN AIJA IS YOUR ASSOCIATION.

AIJA GIVES LEGAL PROFESSIONALS AN EXCELLENT OPPORTUNITY TO CONTRIBUTE TO IMPORTANT TOPICS CONCERNING THE PROFESSION IN AN INTERNATIONAL ENVIRONMENT. WITHIN AIJA, LAWYERS AND IN-HOUSE COUNSEL CAN SHARE VIEWS AND EXPERIENCES WITH OTHER COLLEAGUES FROM AROUND THE WORLD AND ENHANCE THEIR PROFESSIONAL SKILLS. WE FOCUS NOT ONLY ON LEGAL SKILLS, BUT EQUALLY IMPORTANTLY ON CONTRIBUTING TO THE BROADER PROFESSIONAL DEVELOPMENT OF OUR MEMBERS, WHICH IS OF PARAMOUNT IMPORTANCE TO THE 21ST CENTURY LAWYER AND INCLUDES NEGOTIATION AND MANAGEMENT SKILLS AND THE ABILITY TO WORK IN A MULTI-CULTURAL ENVIRONMENT. BY JOINING AIJA YOU WILL BENEFIT FROM THE INPUT OF, AND DISCUSSIONS WITH, COLLEAGUES ON AN EQUAL FOOTING. WE DO NOT "LECTURE" – WE "SHARE, LEARN AND BENEFIT".

DEFENDING THOSE PRINCIPLES, WHICH ARE AN INTRICATE PART OF THE LEGAL PROFESSION WORLDWIDE, AIJA IS ALSO COMMITTED TO THE DEFENCE OF HUMAN RIGHTS AND THE SOCIAL RESPONSIBILITY OF LEGAL PROFESSIONALS.



# Introduction

The AIJA International Arbitration Commission is delighted to invite you to join us in Paris for the 7<sup>th</sup> Annual Arbitration Conference on 11-13 June 2015.

The conference, which is supported by CFA 40 and the ICC International Court of Arbitration, will be a great occasion to hear from top-level international practitioners, academics and in-house counsels about their views on this year's topic "**Consent to arbitration**", which despite its importance, relevance and actuality has never featured as a topic at an AIJA International Arbitration Commission event.

We are honoured to welcome one of the most famous arbitration practitioners as keynote speaker: Yves Derains. Next to highly anticipated expert and in-house panels, two half days will also be dedicated to interactive workshops, in a format designed to guarantee lively debates.

With an outstanding scientific program, the conference aims at fostering your reflection and giving you tools to be better prepared for arbitration disputes. It is a must for all lawyers and in-house counsel interested and involved in international arbitration.

It will also be a great opportunity to come to one of the world's leading arbitration centres, meet fellow arbitration practitioners from other countries, build business and friendly relationships, and enjoy the AIJA spirit.

Last but not least, you will get the wonderful opportunity to discover the most beautiful city in the world. Come and explore Paris by night, far from the tourist circuits!

Attending this event will grant you CLE/CPD credits in most jurisdictions.



# Introduction

La Commission Arbitrage International de l'AIJA a le plus grand plaisir de vous donner rendez-vous à Paris du 11 au 13 juin 2015 pour sa 7<sup>ème</sup> conférence annuelle.

La conférence est organisée conjointement avec le CFA-40, et avec le soutien de la Cour Internationale d'Arbitrage de la CCI. C'est une occasion sans pareil de bénéficier des points de vue éclairés de praticiens, universitaires et juristes d'entreprise venant de tous pays, sur la question du « **Consentement à l'arbitrage** ». Sujet ô combien crucial, passionnant et d'actualité, qui n'avait pourtant jamais encore fait l'objet d'une conférence annuelle de la Commission Arbitrage International de l'AIJA.

Nous sommes particulièrement honorés d'accueillir parmi nous une personnalité incontournable de l'arbitrage international, Yves Derains, qui a accepté d'inaugurer ce séminaire. Pendant un jour et demi, des panels d'intervenants chevronnés succéderont à des ateliers de travail conçus pour permettre des échanges interactifs et vivants.

Avec un programme scientifique remarquable, cette conférence a pour but de nourrir votre réflexion et de vous fournir les outils nécessaires pour mieux gérer des litiges soumis à l'arbitrage.

C'est aussi une fantastique occasion de rencontrer des confrères ou collègues venant du monde entier, de nouer et développer des relations de travail mais aussi d'amitié, et de vivre l'esprit AIJA.

Voici enfin une opportunité unique de découvrir la plus belle ville du monde. Venez explorer le Paris by night, hors des sentiers battus !

En participant  
à cet évènement,  
vous bénéficierez  
de crédits CLE/CPD  
dans la plupart des  
juridictions.



L'AIJA EST LA SEULE ASSOCIATION MONDIALE CONSACRÉE AUX AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES DE MOINS DE 45 ANS. EN PROPOSANT UN LARGE CHOIX DE RÉUNIONS, SÉMINAIRES, COURS DE DROIT ET DE PLAIDOIRIE, L'AIJA ENCOURAGE LA COLLABORATION ET L'AMITIÉ ENTRE LES JEUNES QUI FONT CARRIÈRE DANS LES PROFESSIONS JURIDIQUES DANS LE MONDE ENTIER.

CURIeux DES DERNIERS DÉVELOPPEMENTS DU DROIT INTERNATIONAL ? INTÉRESSÉ PAR LA CRÉATION D'UN CABINET INTERNATIONAL ? ENTHOUSIASTE À L'IDÉE DE NE PAS SEULEMENT FAIRE PARTIE D'UN RÉSEAU DE MILLIERS D'AVOCATS OU DE JURISTES DÉMARRANT LEUR CARRIÈRE DANS LE MONDE ENTIER, MAIS DE FAIRE UN PETIT EFFORT POUR DEVENIR LEUR AMI ? ATTIRÉ PAR DES SÉMINAIRES ANIMÉS PAR DES PROFESSIONNELS ENTHOUSIASTES QUI PARTAGENT LEURS IDÉES AVEC VOUS ET VOUS FONT PARTICIPER AUX DISCUSSIONS SUR LES DERNIÈRES AVANCÉES EN DROIT DES AFFAIRES ? ALORS L'AIJA EST VOTRE ASSOCIATION.

L'AIJA OFFRE AUX PROFESSIONNELS DU DROIT UNE EXCELLENTE OPPORTUNITÉ DE CONTRIBUER DANS UN ENVIRONNEMENT INTERNATIONAL AUX SUJETS IMPORTANTS QUI CONCERNENT LA PROFESSION. AU SEIN DE L'AIJA, AVOCATS ET JURISTES D'ENTREPRISES PARTAGENT LEURS AVIS ET LEURS EXPÉRIENCES AVEC D'AUTRES COLLÈGUES DU MONDE ENTIER ET AMÉLIORENT LEURS APTITUDES PROFESSIONNELLES. NOUS NE METTONS PAS SEULEMENT L'ACCENT SUR LES COMPÉTENCES LÉGALES MAIS AUSSI SUR DES ASPECTS TELS QUE LA NÉGOCIATION, LA CAPACITÉ DE GESTION ET L'APTITUDE À TRAVAILLER DANS UN ENVIRONNEMENT MULTICULTUREL, QUI SONT TOUT AUSSI IMPORTANTS POUR LE DÉVELOPPEMENT PROFESSIONNEL DE NOS MEMBRES, ET QUI CONSTITUENT DES COMPÉTENCES PRIMORDIALES POUR UN AVOCAT AU 21<sup>e</sup> SIÈCLE. EN REJOIGNANT L'AIJA, VOUS BÉNÉFICIEREZ DES IDÉES DE VOS COLLÈGUES ET DE DISCUSSIONS AVEC EUX SUR UN PIED D'ÉGALITÉ. NOUS NE « DONNONS PAS DE LEÇONS » — NOUS « PARTAGEONS, NOUS APPRENNONS ET NOUS EN TIRONS BÉNÉFICE ».

TOUT EN DÉFENDANT LES PRINCIPES QUI FONT PARTIE INTÉGRANTE DES PROFESSIONS JURIDIQUES PARTOUT LE MONDE, L'AIJA EST AUSSI UN ARDENT DÉFENSEUR DES DROITS DE L'HOMME ET DE LA RESPONSABILITÉ SOCIALE DES PROFESSIONS JURIDIQUES.



# Program

## Thursday, 11 June 2015

19.00 Welcome reception at Hotel Castille Paris, 33-37 Rue Cambon, 75001 Paris, France, sponsored by White & Case (transportation will not be provided)

## Friday, 12 June 2015

8.15 Registration at the ICC International Court of Arbitration, 33 avenue du Président Wilson, 75116 Paris

### 9.00 Opening welcome address

- **Dirk Nuyts**, Fragomen, Zürich, Switzerland, President of AIJA
- **Marc Krestin**, Linklaters, Amsterdam, The Netherlands, Co-chair of the Organising Committee
- **Claire Debouq**, University of Paris X, Nanterre, France, Co-chair of the CFA-40
- **José Feris**, Deputy Secretary General, ICC International Court of Arbitration, Paris, France

### 9.30 Keynote speech

*Speaker:* **Yves Derains**, Derains & Gharavi, Paris, France

### 10.00 Consent to arbitration: The view of the end user (In-house counsel share their experience on what it means for them to consent to arbitration)

*Moderator:* **Pascale Gola**, Ruoss Vögele, Zürich, Switzerland  
*Speakers:* **Jean-Claude Najar**, Curtis, Mallet-Prevost, Colt & Mosle, Paris, France, Founder of the CCIAG (Corporate Counsel International Arbitration Group) and formerly General Counsel of GE France;  
**Florian Cahn**, Areva GmbH, Erlangen, Germany;  
**Delphine Jacquemont**, EDF, Paris, France

11.15 Coffee Break

### 11.45 Is consent necessary? An expert view on commercial and investment arbitration

*Moderator:* **Damien Devot**, Meyer Fabre Avocats, Paris, France  
*Speakers:* **Ruth Byrne**, King & Spalding, London, United Kingdom;  
**Michael Polkinghorne**, White & Case, Paris, France;  
**Julien Fouret**, Betto Seraglini, Paris, France;  
**Roland Ziadé**, Linklaters, Paris, France

13.00 Lunch at Restaurant Jamin, 32 Rue de Longchamp, 75116 Paris, sponsored by Lazareff Le Bars / Walder Wyss

### 14.30 Workshop A

**Consent: What do the arbitral institutions have to say? (Procedural aspects of consent: counterclaims, joinder, consolidation, multi-party arbitration)**

*Moderator:* **Michelangelo Cicogna**, De Berti Jacchia, Milan, Italy  
*Speakers:* **Evgeniya Goriatcheva**, Permanent Court of Arbitration, The Hague, The Netherlands;  
**Alexander Fessas**, Managing Counsel, ICC International Court of Arbitration, Paris, France;  
**Francesca Mazza**, DIS, Cologne, Germany

### 14.30 Workshop B

**Protection of consent by the courts (What courts can do to ensure correct application of the arbitration agreement, e.g. review of the arbitration clause, assistance in interpreting the clause, interim measures, anti-suit injunction.)**

*Moderator:* **Tero Kovanen**, Borenius, Helsinki, Finland  
*Speakers:* **Héctor Sbert**, Lawants, Barcelona, Spain;  
**Ned Beale**, Trowers & Hamlin, London, United Kingdom;  
**Simone Stebler**, Bär & Karrer, Zürich, Switzerland

### 14.30 Workshop C

**The weakest link – can the “weak” party consent to arbitration? (Arbitration with employees, consumers, parties who cannot afford arbitration and class actions.)**

*Moderator:* **Hagit Elul**, Hughes Hubbard & Reed, New York, U.S.A.  
*Speakers:* **Romain Dupeyré**, BOPS, Paris, France;  
**Silvia Dahlberg**, Vinge, Gothenburg, Sweden;  
**Andrea Meier**, Wartmann & Merker, Zürich, Switzerland

16.00 Coffee Break

### 16.30 Repeat of Workshops A-C

### 18.00 Informal Commission Meeting

20.30 Dinner at Hotel du Nord, 102 Quai de Jemmapes, 75010 Paris, sponsored by FTI Consulting / Bersay & Associés (bus transportation provided from the ICC; buses leave at 19.30)

## Saturday, 13 June 2015

9.30 Registration at the ICC International Court of Arbitration, 33 avenue du Président Wilson, 75116 Paris

### 10.00 Workshop D

**How to draft an arbitration clause (Everything you need to know before drafting an arbitration clause including consideration of institutional v. ad hoc arbitration, unilateral clauses, use of emergency arbitrator.)**

*Moderator:* **Cédric de Pouzilnac**, Bersay & Associés, Paris, France  
*Speakers:* **Lorraine de Germiny**, Lalive, Geneva, Switzerland;  
**Marie Berard**, Clifford Chance, London, United Kingdom;  
**Antoine Laniez**, NautaDutilh, Luxembourg, Luxembourg

### 10.00 Workshop E

**How to use MFN and umbrella clauses in Bilateral Investment Treaties (Defining and extending the scope of consent in investment treaty arbitration.)**

*Moderator:* **Marc Krestin**, Linklaters, Amsterdam, The Netherlands  
*Speakers:* **Anne-Sophie Dufêtre**, Dentons, Paris, France;  
**Greg Falkof**, Eversheds, Paris, France;  
**Tatiana Minaeva**, Jones Day, London, United Kingdom

### 10.00 Workshop F

**Taking consent too far: the risk of criminal prosecution in arbitration**

*Moderator:* **Leo Van den hole**, Lorenz, Brussels, Belgium  
*Speakers:* **Claire Debouq**, University of Paris X, Nanterre, France;  
**Florian Neumayr**, bpv Hügel, Vienna, Austria;  
**Julia Minkowski**, Temime & Associés, Paris, France

11.30 Coffee Break

### 11.45 Repeat of Workshops D-F

13.30 Lunch at Café Brassac, 37 Avenue Kléber, 75116 Paris, sponsored by Nater Dallafior

20.00 Optional dinner

# Programme

## Jeudi 11 juin 2015

19.00 Réception de bienvenue à l'Hotel Castille Paris, 33-37 Rue Cambon, 75001 Paris, France, sponsorisée par White & Case (le transport n'est pas organisé)

## Vendredi 12 juin 2015

8.15 Accueil – Cour Internationale d'Arbitrage de la CCI, 33 avenue du Président Wilson, 75116 Paris

### 9.00 Ouverture et allocutions de bienvenue

- **Dirk Nuyts**, Fragomen, Zürich, Suisse, Président de l'AIJA
- **Marc Krestin**, Linklaters, Amsterdam, Pays-Bas, Coprésident du Comité d'Organisation
- **Claire Debouq**, Université Paris X, Nanterre, France, Membre du bureau du CFA-40
- **José Feris**, Secrétaire Général Adjoint, Cour internationale d'arbitrage de la CCI, Paris, France

### 9.30 Discours inaugural

**Yves Derains**, Derains & Gharavi, Paris, France

### 10.00 Le consentement à l'arbitrage: l'avis de l'utilisateur final (Des juristes d'entreprise partagent leur expérience sur ce que signifie pour eux consentir à l'arbitrage)

*Modérateur: Pascale Gola*, Ruoss Vögele, Zürich, Suisse  
*Intervenants: Jean-Claude Najar*, Curtis, Mallet-Prevost, Colt & Mosle, Fondateur du CCIAG (Corporate Counsel International Arbitration Group) et anciennement Directeur juridique de GE France;  
**Florian Cahn**, Areva GmbH, Erlangen, Allemagne;  
**Delphine Jacquemont**, EDF, Paris, France

11.15 Pause café

### 11.45 Le consentement est-il nécessaire? Avis d'experts en arbitrage commercial et arbitrage d'investissement

*Modérateur: Damien Devot*, Meyer Fabre Avocats, Paris, France  
*Intervenants: Ruth Byrne*, King & Spalding, London, United Kingdom;  
**Michael Polkinghorne**, White & Case, Paris, France;  
**Julien Fouret**, Betto Seraglini, Paris, France;  
**Roland Ziadé**, Linklaters, Paris, France

13.00 Déjeuner au Restaurant Jamin, 32 Rue de Longchamp, 75116 Paris, sponsorisé par Lazareff Le Bars / Walder Wyss

### 14.30 Atelier A

**Les institutions d'arbitrage: leur point de vue sur le consentement à l'arbitrage (Aspects procéduraux: demandes reconventionnelles, jonctions, coordination des procédures, arbitrage multipartite)**

*Modérateur: Michelangelo Cicogna*, De Berti Jacchia, Milan, Italie  
*Intervenants: Evgeniya Goriatcheva*, Cour Permanente d'Arbitrage, La Haye, Pays-Bas;  
**Alexander Fessas**, Managing Counsel, Cour Internationale d'Arbitrage de la CCI, Paris, France ;  
**Francesca Mazza**, DIS, Cologne, Allemagne

### 14.30 Atelier B

**La protection du consentement par les tribunaux étatiques (Ce que les tribunaux peuvent mettre en œuvre pour assurer la bonne application des conventions d'arbitrage : contrôle de la clause d'arbitrage, assistance quant à son interprétation, mesures provisoires, injonctions anti-suit)**

*Modérateur: Tero Kovanen*, Borenius, Helsinki, Finlande  
*Intervenants: Héctor Sbert*, Lawants, Barcelone, Espagne;  
**Ned Beale**, Trowers & Hamlins, Londres, Royaume Uni;  
**Simone Stebler**, Bär & Karrer, Zürich, Suisse

### 14.30 Atelier C

**Le maillon faible – les parties "faibles" peuvent-elles réellement consentir à l'arbitrage? (Arbitrage en droit du travail et en droit de la consommation, parties impécunieuses et actions de groupe)**

*Modérateur: Hagit Elul*, Hughes Hubbard & Reed, New York, U.S.A.  
*Intervenants: Romain Dupeyré*, BOPS, Paris, France;  
**Silvia Dahlberg**, Vinge, Göteborg, Suède;  
**Andrea Meir**, Wartmann & Merker, Zürich, Suisse

16.00 Pause café

### 16.30 Reprise des Ateliers A-C

### 18.00 Réunion informelle de la Commission Arbitrage International

20.30 Dîner à l'Hôtel du Nord, 102 Quai de Jemmapes, 75010 Paris, sponsorisé par FTI Consulting / Bersay & Associés (Transport en bus assuré depuis la CCI, départ à 19h30)

## Samedi 13 juin 2015

9.30 Accueil – Cour Internationale d'Arbitrage de la CCI, 33 avenue du Président Wilson, 75116 Paris

### 10.00 Atelier D

**Comment rédiger une clause d'arbitrage? (Tout ce que vous devez savoir avant de rédiger une clause d'arbitrage, en arbitrage institutionnel ou ad hoc, y compris sur les clauses unilatérales ou le recours à un arbitre d'urgence)**

*Modérateur: Cédric de Pouzilac*, Bersay & Associés, Paris, France  
*Intervenants: Lorraine de Germiny*, Lalive, Genève, Suisse;  
**Marie Berard**, Clifford Chance, Londres, Royaume Uni;  
**Antoine Laniez**, NautaDutilh, Luxembourg, Luxembourg

### 10.00 Atelier E

**De l'art de savoir manier les clauses nationales les plus favorisées et les clauses dites « parapluie » dans les traités bilatéraux d'investissement (Ou comment définir et étendre la portée du consentement dans l'arbitrage relatif aux traités d'investissement ?)**

*Modérateur: Marc Krestin*, Linklaters, Amsterdam, Pays Bas  
*Intervenants: Anne-Sophie Dufêtre*, Dentons, Paris, France;  
**Greg Falkof**, Eversheds, Paris, France;  
**Tatiana Minaeva**, Jones Day, Londres, Royaume Uni

### 10.00 Atelier F

**Quand le consentement va trop loin: le risque de poursuites pénales dans l'arbitrage**

*Modérateur: Leo Van den hole*, Lorenz, Bruxelles, Belgique  
*Intervenants: Claire Debouq*, Université Paris X, Nanterre, France;  
**Florian Neumayr**, bpv Hügel, Vienne, Autriche;  
**Julia Minkowski**, Temime & Associés, Paris, France

11.30 Pause café

### 11.45 Reprise des ateliers D-F

13.30 Déjeuner au Café Brassac, 37 Avenue Kléber, 75116 Paris, sponsorisé par Nater Dallafior

20.00 Dîner optionnel

# Practical information / Informations pratiques

Delegates registering for the AIJA Mediation Seminar in June and for this AIJA Conference in Paris may register for both events at the lowest AIJA / Non-AIJA rate.

## Seminar Venue

### ICC

33-43 avenue du Président Wilson, 75116 Paris, France  
Tel: +33 (0) 1 49 53 28 28 – Fax: +33 (0) 1 49 53 28 59  
icc@iccwbo.org

## Online Registration

To register online, visit the AIJA webpage of the event: [www.aija.org/events](http://www.aija.org/events)

## Registration Fees

### + VAT if applicable

AIJA Member < 35	€ 350
AIJA Member ≥ 35	€ 400
Non AIJA Member < 35	€ 450
Non AIJA Member	€ 500
Speaker	€ 350
In-house Counsel	€ 350
Accompanying person	€ 150

The registration fee includes attendance at the conference, documentation, coffee breaks, lunches on Friday and Saturday, the Thursday welcome cocktail and the Friday dinner.

The accompanying persons' fee includes the welcome cocktail on Thursday and the Friday dinner.

Registration is considered binding immediately, but participation in the event is possible only after full payment of the registration fee.

AIJA will be pleased to provide a certificate of attendance which, subject to the exact CLE/CPD requirements, may be used to obtain the continuing legal education credits in various jurisdictions.

## Accommodation

Accommodation is not included in the registration fee and is at the participant's expense. We recommend the following hotels:

### Villa des Ambassadeurs (3\*)

6 Rue du Bouquet de Longchamp – T. +33 (0)1 47 04 41 71  
Rate per room per night: from €160 to €180  
This 17 rooms Hotel has 7 rooms available for our Seminar participants.

### Garden – Elysée (4\*)

12 Rue Saint-Didier – T. +33 1 47 55 01 11  
Rate per room per night: €250  
This 46 rooms Hotel has 5 rooms available for our Seminar participants.

### Étoile Trocadéro (3\*)

21 Rue Saint-Didier – T. +33 1 45 53 01 82  
Rate per room per night: €170 (breakfast included)  
This 23 rooms Hotel has 5 rooms available for our Seminar participants.

### Best Western Au Trocadéro (3\*)

3 Avenue Raymond-Poincaré  
info@hotelaurotrocadero.com – T. +33 1 47 27 33 30  
Rate per room per night: from €180 to €200  
This 27 rooms Hotel has 11 rooms on June 11 and 8 rooms on June 12 available for our Seminar participants.

### Radisson Blu Le Dokhan's Hotel (4\*)

117 Rue Lauriston  
Contact person: Pauline Vittoux, pauline.vitoux@radissonblu.com  
T. +33 1 56 90 40 14 – Rate per room per night : €340  
This 45 rooms Hotel has 25 rooms available for our Seminar participants.

### Radisson Blu Le Metropolitan (4\*)

10, place de Mexico  
Contact person: Pauline Vittoux, pauline.vitoux@radissonblu.com  
T. +33 1 56 90 40 14  
Rate per room per night: €340  
This 45 rooms Hotel has 25 rooms available for our Seminar participants.

### Hôtel Waldorf Trocadéro (4\*)

97 Rue Lauriston – Contact person: Marie resa.trocadero@hwtparis.com  
T. +33 1 45 53 83 30 – Rate per room per night: €295 (breakfast included) (+ €1.5 tourist tax, per person per night) (+ €20 if double occupancy). This 44 rooms Hotel has 20 rooms available for our Seminar participants. Please mention your participation in this AIJA event when booking your room in this hotel.

### Plaza Tour Eiffel (4\*)

32 Rue Greuze  
Contact person: Doroshenko Inna inna.doroshenko@plazatoureffel.com  
T. +33 1 53 65 67 11 – Rate per room per night: €300  
This 41 rooms Hotel has 10 rooms available for our Seminar participants. Please mention via email your participation to this AIJA event when booking your room in this hotel.

### Hotel Longchamp Elysées (3\*)

68 rue de Longchamp – T. +33 (0)1 44 34 24 14  
Rate per room per night: €194 (breakfast included)  
This 19 rooms Hotel has 2 rooms available for our Seminar participants.

### Hotel Eiffel Trocadéro (4\*)

35 Rue Benjamin Franklin – T. +33 1 53 70 17 70  
Rate per room per night: from €270 to €350  
This 17 rooms Hotel has 7 rooms available for our Seminar participants. Please book your room online if you choose this Hotel.

### Hotel Palais de Chaillot (3\*)

35 Av. Raymond Poincaré – resa@hpdc.fr – T. +33 (0)1 53 70 09 09  
Rate per room per night: €189 (€14.5 buffet breakfast per person not included)  
This Hotel has 7 rooms on June 11 and 15 rooms on June 12 available for our Seminar participants.

### Hotel Eiffel Kennedy (3\*)

12, rue de Boulainvilliers – T. +33 1 45 24 45 75 – Rate per room per night: from €140 (single room) to €160 (double room) (€10 breakfast per person per night not included). This 30 rooms Hotel has 1 single room and several double rooms available for our Seminar participants.

### Jardins Eiffel (3\*)

8, rue Amélie – T. +33 1 47 05 46 21  
Rate per room per night: from €205 to €250 (€15 breakfast per person per night not included). This 81 rooms Hotel has 10 rooms available for our Seminar participants.

### Floride-Etoile (3\*)

14, rue Saint-Didier – T. +33 1 47 27 23 36 – Rate per room per night: from €197 to €224 (€16 breakfast per person per night not included). This 63 rooms Hotel has 6 rooms available for our Seminar participants.

### Hotel Elysées Bassano (4\*)

24, rue Bassano – T. +33 1 47 20 49 03 – Rate per room per night: from €144 to €275. This 40 rooms Hotel has 9 rooms available for our Seminar participants.

**Due to the high season and the international Paris air show, we strongly recommend that you reserve as early as possible.**

## Language

The seminar will be held in English.

## Dress code

Business (working sessions) and smart casual (evening program).



**Les participants inscrits au séminaire de l'AIJA sur la médiation en juin ainsi qu'à celui-ci à Paris peuvent bénéficier pour les deux événements du tarif le moins élevé applicable aux membres et non-membres de l'AIJA.**

**www.aija.org**

## Lieu du séminaire

### CCI

33-43 avenue du Président Wilson, 75116 Paris, France  
Tél: +33 (0) 1 49 53 28 28 – Fax: + 33 (0) 1 49 53 28 59  
icc@iccwbo.org

## Inscription en ligne

Pour s'inscrire, veuillez vous rendre sur le site de l'AIJA dédié à l'évènement : [www.aija.org/events](http://www.aija.org/events)

## Frais d'inscription

### + TVA si applicable

Membre AIJA < 35	350 €
Membre AIJA ≥ 35	400 €
Non-membre AIJA < 35	450 €
Non-membre AIJA	500 €
Intervenant	350 €
Juriste d'entreprise	350 €
Accompagnant	150 €

Les frais d'inscription comprennent la participation au séminaire, la documentation, les pauses café, le cocktail de jeudi, les déjeuners de vendredi et de samedi, le dîner de vendredi.

Les personnes accompagnantes peuvent se joindre au cocktail de bienvenue du jeudi et au dîner du vendredi.

L'inscription engage le participant immédiatement, mais la participation à l'évènement n'est possible qu'après le paiement complet des frais d'inscription.

L'AIJA se fera un plaisir de vous fournir un certificat de participation, qui, en fonction des conditions exactes des CLE/CPD, peut être utilisé comme document officiel pour obtenir des crédits d'éducation continue dans la plupart des juridictions.

## Hébergement

Les frais d'hébergement ne sont pas inclus dans les frais d'inscription et sont à la charge des participants. Nous vous recommandons les hôtels suivants :

### Villa des Ambassadeurs (3\*)

6 Rue du Bouquet de Longchamp – T. +33 (0)1 47 04 41 71  
Tarif par chambre par nuit: de €160 à €180. Cet Hôtel de 17 chambres a 7 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire.

### Garden – Elysée (4\*)

12 Rue Saint-Didier – T. +33 1 47 55 01 11  
Tarif par chambre par nuit: €250. Cet Hôtel de 46 chambres a 5 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire.

### Étoile Trocadéro (3\*)

21 Rue Saint-Didier – T. +33 1 45 53 01 82  
Tarif par chambre par nuit: €170 (petit-déjeuner inclus). Cet Hôtel de 23 chambres a 5 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire.

### Best Western Au Trocadéro (3\*)

3 Avenue Raymond-Poincaré – info@hotelautrocadero.com,  
T. +33 1 47 27 33 30 – Tarif par chambre par nuit: de €180 à €200  
Cet Hôtel de 27 chambres a 11 chambres disponibles pour la nuit du 11 juin et 8 chambres disponibles pour la nuit du 12, pour les participants de notre Séminaire.

### Radisson Blu Le Dokhan's Hotel (4\*)

117 Rue Lauriston  
Personne de contact: Pauline Vittoux, pauline.vitoux@radissonblu.com  
T. +33 1 56 90 40 14 – Tarif par chambre par nuit: €340  
Cet Hôtel de 45 chambres a 25 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire.

### Radisson Blu Le Metropolitan (4\*)

10, place de Mexico – Personne de contact: Pauline Vittoux,  
pauline.vitoux@radissonblu.com – T. +33 1 56 90 40 14  
Tarif par chambre par nuit: €340 – Cet Hôtel de 45 chambres a 25 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire.

### Hôtel Waldorf Trocadéro (4\*)

97 Rue Lauriston – Personne de contact: Marie resa.trocadero@hwtparis.com  
T. +33 1 45 53 83 30 – Tarif par chambre par nuit: €295 (petit-déjeuner inclus) (+ €1.5 taxe de séjour, par personne par nuit) (+ €20 si double occupation)  
Cet Hôtel de 44 chambres a 20 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire. Veuillez mentionner votre participation à cet évènement organisé par l'AIJA si vous réservez votre chambre dans cet hôtel.

### Plaza Tour Eiffel (4\*)

32 Rue Greuze – Personne de contact: Doroshenko Inna  
inna.doroshenko@plazatoureiffel.com – T. +33 1 53 65 67 11. Tarif par chambre par nuit: €300. Cet Hôtel de 41 chambres a 10 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire. Veuillez mentionner par email votre participation à cet évènement organisé par l'AIJA si vous réservez votre chambre dans cet hôtel.

### Hotel Longchamp Elysées (3\*)

68 rue de Longchamp – T. +33 (0)1 44 34 24 14  
Tarif par chambre par nuit: €194 (petit-déjeuner inclus). Cet Hôtel de 19 chambres a 2 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire.

### Hotel Eiffel Trocadéro (4\*)

35 Rue Benjamin Franklin – T. +33 1 53 70 17 70 – Tarif par chambre par nuit: de €270 à €350. Cet Hôtel de 17 chambres a 7 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire. Veuillez réserver votre chambre en ligne si vous choisissez cet Hôtel

### Hotel Palais de Chaillot (3\*)

35 Av. Raymond Poincaré – resa@hpdc.fr – T. +33 (0)1 53 70 09 09  
Tarif par chambre par nuit: €189 (€14.5 petit-déjeuner buffet par personne non inclus). Cet Hôtel a 7 chambres disponibles pour la nuit du 11 juin et 15 chambres disponibles pour la nuit du 12 juin, pour les participants de notre Séminaire.

### Hotel Eiffel Kennedy (3\*)

12, rue de Boulaivilliers – T. +33 1 45 24 45 75 – Tarif par chambre par nuit: de €140 (chambre simple) à €160 (chambre double) (€10 petit-déjeuner par personne par nuit non inclus). Cet Hôtel de 30 chambres a 1 chambre simple et quelques chambres doubles disponibles pour les participants de notre Séminaire.

### Jardins Eiffel (3\*)

8, rue Amélie – T. +33 1 47 05 46 21 – Tarif par chambre par nuit: de €205 à €250 (€15 petit-déjeuner par personne par nuit non inclus). Cet Hôtel de 81 chambres a 10 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire.

### Floride-Etoile (3\*)

14, rue Saint-Didier – T. +33 1 47 27 23 36 – Tarif par chambre par nuit: de €197 à €224 (€16 petit-déjeuner par personne par nuit non inclus). Cet Hôtel de 63 chambres a 6 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire.

### Hotel Elysées Bassano (4\*)

24, rue Bassano – T. + 33 1 47 20 49 03 – Tarif par chambre par nuit: de €144 à €275. Cet Hôtel de 40 chambres a 9 chambres disponibles pour les participants de notre Séminaire.

**En raison de la forte période touristique et du salon international de l'aéronautique et de l'espace, nous vous conseillons vivement d'effectuer votre réservation le plus tôt possible.**

## Langue

Le séminaire sera dispensé en anglais.

## Code vestimentaire

Tenue de ville (séances de travail) et « smart-casual » (jeudi et vendredi soir).

## Organizing Committee / Comité d'organisation

### Marc Krestin

Linklaters, Amsterdam, The Netherlands  
(Co-chair / Coprésident)

### Damien Devot

Meyer Fabre Avocats, Paris, France  
(Co-chair / Coprésident)

### Cédric de Pouzilhac

Bersay & Associés, Paris, France

### Pascale Gola

Ruoss Vögele, Zürich, Switzerland

### Tero Kovanen

Borenus, Helsinki, Finland

### Anne-Victoire Laurent-Bellue

Meyer Fabre Avocats, Paris, France

## AJIA Commissions responsible for the scientific program / Commissions de l'AJIA en charge du programme scientifique :

International Arbitration / Arbitrage international



"Young lawyers of every country stand together. They intend to defend those principles which are common and which they consider to be indivisible from the notion of justice and law."

AJIA, Declaration of Athens. Adopted, August 27, 1966.



**i am aija**

**INTERNATIONAL ASSOCIATION OF YOUNG LAWYERS  
ASSOCIATION INTERNATIONALE DES JEUNES AVOCATS**

Non-Profit Association / Association sans but lucratif

Rue de l'Hôtel des Monnaies 133 – BE-1060 BRUSSELS/BRUXELLES – T. +32 2 347 33 34 – F. +32 2 347 55 22

e-mail : office@ajia.org – www.ajia.org